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Предметом  дипломной  работы выступила гендерная асимметрия в 

системе высшего образования Беларуси.  Цель работы - изучить модель 

гендерной асимметрии в системе высшего образования Республики Беларусь.  

Для достижения поставленной цели были выдвинуты и решены следующие 

исследовательские задачи: выделены объективные и субъективные факторы, 

влияющие на гендерную асимметрию; проанализированы количественный и 

качественный аспекты  гендерной асимметрии в системе высшего образования. 

Гендерная асимметрия была рассмотрена как целостный социальный феномен, 

на формирование которого оказали влияние многие факторы. Суть данного 

феномена – в гендерном дисбалансе студентов различных вузовских 

специальностей, формировании гендерно асимметричной структуры, 

обуславливающей определенные социальные последствия.    
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коммерциализация, массовизация, гендерно асимметричная структура, 
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Gender asymmetry in the system of higher education of Belarus / Inna  

Basharimova; Faculty of Philosophy and Social Sciences, Department of Sociology; 

academic adviser Larisa Titarenko.  

The subject of the graduate’s paper was the gender asymmetry in the higher 

education system of Belarus.  The aim of this study was to investigate the model of 

gender asymmetry in the higher education system of the Republic of Belarus. For 

achieving this goal there were put forward following research objectives: to identify 

the objective and subjective factors of the gender asymmetry; to consider the 

quantitative and qualitative aspects of gender asymmetry in the higher education 

system. Gender asymmetry has been viewed as an integral social phenomenon the 

formation of which is influenced by many factors. The essence of this phenomenon is 

gender disbalance students from various disciplines, creation a gender asymmetric 

structure that causes certain social consequences. 

Keywords: gender asymmetry, higher education, commercialization, 

massivization, gender asymmetric structure, chartered unemployment, 

deprofessionalization.   


